
Esély volt rá, hogy elveszíti a látását, egy műtéti eljárás azonban új fejezetet 

nyitott Feil Gábor életében. Ez alkalommal őt kérdeztük: jó napot, mi újság?

9. oldal

Fotó: Szép Zsóka

Kellemes húsvéti 
ünnepeket!
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feladatokról még 2015-ben készült egy tanul-
mány, amit folyamatosan aktualizálnak. – En-
nek megfelelően készültünk a szükséges inf-
rastrukturális beruházásokra és haladunk a 
feladatokkal. A megvalósítás nagyban függ at-
tól, hogy mennyi saját, illetve külső forrás áll 
a rendelkezésünkre. Ebben az önkormányza-
ti ciklusban 15,7 milliárd forint állami támo-
gatás érkezett Paksra, valamint pályázati forrá-
sokat is nyert az önkormányzat összesen  közel 
1,2 milliárd forintot – fogalmazott. 
– Az együttműködést, együtt gondolko-
dást szolgálják a lakossági fórumok, a jö-
vőben is a lakossággal együtt gondolkod-
va kívánunk döntést hozni a várost érin-
tő kérdésekben. Olyan beruházásokat 
hajtottunk végre, amelyek emelik a kom-
fortérzetet, utcák, tömbbelsők, terek újul-
tak meg, kerékpárutak épültek, korszerű-
sítések zajlottak intézményeinkben. Csak 
hogy néhány nagyberuházást említsek, 
megújult az Atom tér és a Szentháromság 
tér, korszerűsödött a Táncsics tömbbelső, 
újjáépült a Kápolna utcai bölcsőde, vala-
mint az utcák között megújult például a 
Búzavirág és a Kálvária utca. A helyi busz-
közlekedés elektromos járművekkel törté-
nik, és bővítettük a vonalak számát – ösz-
szegzett Szabó Péter, hozzátéve: a legna-
gyobb vágyam polgármesterként, hogy 
visszaadjuk a Duna-partot a paksiaknak, 
ami folyamatban van.  

– Az emberközpontú vezetésben hiszek. 
Abban, hogy hallgassuk meg, mit szeret-
nének a paksiak, és igyekezzünk hatékony 

választ adni rá, legyen szó városfejlesztés-
ről, városüzemeltetésről – mondja Szántó 
Zoltán alpolgármester. 
Felidézte, hogy a koronavírus-járvány miatti 
egészségügyi veszélyhelyzet ismeretlen terep, 
óriási kihívás volt, napi döntési helyzetekkel, 
de jó válaszokat találtak, ami az intézményve-
zetőknek, dolgozóknak is köszönhető. Arra is 
kitért, hogy az ukrán menekültek fogadása is 
nagy kihívás volt, aminek megoldásából a vá-
ros egész intézményhálózata kivette a részét, 
élen a Paks Kistérségi Szociális Központtal. 
– A pandémia és a háború kapcsán tanul-
ság: kell, hogy legyen a településnek mobili-
zálható tartaléka, hogy még nagyobb �gyel-
met kell fordítani az energetikai korszerűsí-
tésekre. További tanulság, hogy csak hosszú 
távon ellátható feladatokat vállaljon a város – 
emelte ki. 
Kitért a bérlakások felülvizsgálatára, amit 
még 2018-ban kezdett el az önkormányzat, és 
aminek – mivel a pandémia lassította a folya-
matot – most értek a végére. A felújítási mun-
kákra 400 millió forintot fordított a város, és 
rendezték a bérleti jogviszonyokat. – Korsze-
rűbb lakásokat tudunk biztosítani a bérlők-
nek, illetve évekről hónapokra csökkent a vá-
rakozási idő – összegzett az alpolgármester. 
Beszélt arról, hogy Paks nem kívánja átad-
ni az államnak a járóbeteg-szakellátó intéz-
ményt, ezt azonban a veszteségesen működő 
gyógyfürdő bezárásával és az egynapos sebé-
szet megszüntetésével tudja vállalni. 
– A kulturális intézmények költségvetését is 
jelentősen csökkenteni kellett a korábbi évek-
hez képest, ügyelve arra, hogy programokat 
is tudjanak biztosítani a lakosságnak. Idén 
480 millió forint van a kulturális központ, a 
múzeum és a városi könyvtár működtetésé-
re, amiből az állami normatíva 80 millió fo-
rint – mondta. 
– Magas színvonalú intézményi szolgáltatás 
akkor biztosítható, ha a lehető legjobb szak-
emberekkel működnek, és munkájukhoz 
megfelelő az infrastrukturális ellátottság. Ezért 
továbbra is kiemelt feladat, hogy a karbantar-
táson túl korszerűsítések is történjen intézmé-
nyeinkben – húzta alá Szántó Zoltán.
Bővebb beszélgetéseket láthatnak a Tele- 
Paks televízió Fogadóóra című magazin-
jában, amelynek minden adása elérhe-
tő a telepaks.net oldalon és a TelePaks 
YouTube-csatornáján.                Kohl Gyöngyi

Közélet

Képviselői beszámoló 2023
Szabó Péter, Szántó Zoltán
Bő három év telt el a jelenlegi önkor-
mányzati választási ciklusból. Ennek ap-
ropóján kérdezzük sorozatunkban a kép-
viselő-testület tagjait munkájukról, be-
ruházásokról, további terveikről. 

– A jelenlegi önkormányzati ciklusra is a hét-
éves gazdasági program, valamint az atom-
erőmű-építés kapcsán szükséges fejlesztések 
megvalósítását tűztük ki célul, mégpedig úgy, 
hogy mindezek révén komfortos legyen a vá-
ros – mondja Szabó Péter polgármester.  
– A koronavírus-járvány, majd az energia-
válság és a háborús in�áció komoly kihívá-
sok elé állította az önkormányzatot. Örülök, 
hogy sikerült ezeket a helyzeteket úgy kezel-
nünk, hogy a lakosság biztonságban érezhet-
te magát, és a nehézségek ellenére is folya-
matos fejlődésen ment keresztül a város. A 
2023-as költségvetési rendelet megalkotása-
kor a fenti okok miatt nehéz döntéseket kel-
lett meghoznunk. A képviselő-testület egésze 
által megtárgyalt és elfogadott költségvetéssel 
stabil, biztonságos a város működése, és fej-
lesztésre is van egymilliárd forint – összeg-
zett, hozzátéve, hogy most nehezebb előrelát-
ni, mint bármikor. – A 2024-es költségvetést 
nyáron kezdjük el tervezni. Addigra kiderül, 
hogy milyen szerződéseket sikerül kötni az 
energiaárak tekintetében. Mindig optimistán 
állok a jövőhöz, még több beruházásra szá-
mítok – emelte ki. 
A polgármester azt is elmondta, hogy a Paks 
II.-es beruházáshoz kapcsolódóan elvégzendő 

Fotók: Szaffenauer Ferenc
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Közélet

Két témában döntött a képviselő-testület
Rendkívüli ülést tartott a képviselő-testü-
let márciusban. Még februárban döntöttek az 
IZSÉPKER PLUSZ K�. (Mária-bánya terüle-
tén) inerthulladék-hasznosító létesítésére vo-
natkozó kérelme kapcsán a településrende-
zési eszközök módosításának elindításáról, 
valamint a terület kiemelt fejlesztési terület-
té nyilvánításáról, és ezzel összefüggésben te-
lepülésfejlesztési döntést hoztak a település-
rendezési eszközök módosításáról. Utóbbi-
hoz feljegyzésben meghatározta a főépítész 
a megalapozó vizsgálat és alátámasztó javas-
lat tartalmát, amelyet elfogadott a grémium a 
rendkívüli ülésen. Az ülés napirendjén szere-
pelt a 2023-as évi közbeszerzési terv jóváha-
gyása, aminek határideje március 31. volt. Sza-
bó Péter polgármester elmondta, hogy a terv 
elfogadásának függvényében valósíthatók meg 
ebben az esztendőben az önkormányzati be-

ruházások, felújítások. Barnabás István, a PDF 
képviselője észrevételeket fogalmazott meg az 
önkormányzat közbeszerzési szabályzata kap-
csán. A képviselő a közbeszerzési törvényben 
meghatározott értékhatár feletti építési beru-
házásokra vonatkozóan az önkormányzat ál-
tal preferált, hirdetmény nélküli közbeszerzési 
eljárásokat kifogásolta. Mint mondta, az előző 
testületi ülésen és most is javasolta, hogy egé-
szítsék ki a határozati javaslatot azzal, hogy a 
közbeszerzési törvényben megjelölt esetekben 
– 300 millió forint értékhatárt el nem érő épí-
tési beruházásoknál is – a beszerzést a hirdet-
ménnyel induló közbeszerzési eljárás szabá-
lyai szerint kell lebonyolítani. Misóczki Anikó, 
a polgármesteri hivatal pályázati osztályának 
vezetője arról tájékoztatta a képviselő-testü-
letet, hogy a nyílt eljárásban meghívott cége-
ket előzetesen mindig alaposan megvizsgálják, 

a kiírás nyertesére vonatkozóan pedig a beér-
kezett ajánlatok értékelését és bírálatát köve-
tően bírálóbizottság  tesz döntési javaslatot az 
ajánlati felhívásban előírtak alapján, majd ez 
alapján születik döntés az eljárás lezárásáról. 
Barnabás István módosító indítványát nem 
fogadta el a képviselő-testület, a 2023-as köz-
beszerzési tervet azonban jóváhagyták, azzal a 
két beruházással együtt, amelyek az ezt meg-
előző testületi ülésen kerültek a tervbe Szabó 
Péter polgármester javaslata alapján. Az egyik 
javaslat a strand üzemeltetésére vonatkozik, 
mivel a fürdőhely felkészítése és üzemelteté-
se 127 millió forint, ez a költség pedig eléri azt 
az értékhatárt, amely már közbeszerzési eljárás 
lefolytatását teszi szükségessé. A másik javaslat 
szerint elektromos hulladékgyűjtő járművek 
beszerzése is megtörténik majd az idei közbe-
szerzési terv alapján.                                          -se-

H I R D E T M É N Y
Tájékoztatom a lakosságot, valamennyi, a településen székhellyel, telephellyel rendelkező szervezetet és helyben 
működő egyházat, hogy Paks Város Önkormányzata Képviselő-testülete a „Megawatt Kelet Naperőmű K�. 
kérelme miatt” módosította a településrendezési eszközöket. 

A Paks, külterület 0913/13, 0925/6, 0925/7, 0927/6, 0927/7 helyrajzi számú ingatlanokon 15 MW névleges tel-
jesítőképességű napelemes erőmű létesítésével kapcsolatosan a településrendezési eszközök módosítási eljárását 
ún. egyszerűsített eljárásban elektronikusan az E-TÉR felületén került lefolytatásra. Az egyeztető tárgyaláson 
elhangzott szakmai vélemények alapján az állami főépítész záróvéleményében jóváhagyásra javasolta az önkor-
mányzatnak a módosítást, mely alapján a Képviselő-testület 2023. március 14-én elfogadta. 

Paks Város Önkormányzata Képviselő-testülete a 24/2023. (III.14.) határozattal elfogadta a 92/2016. (VIII.17.) 
határozattal jóváhagyott Településszerkezeti Terv módosítását, valamint a 11/2023. (III.20.) önkormányzati ren-
delettel módosította a Paks Város Helyi Építési Szabályzatáról szóló 33/2016. (VIII.22.) számú önkormányzati 
rendeletét és annak mellékletét a Szabályozási Tervet. A Jóváhagyott dokumentáció, valamint a Képviselő-testü-
leti döntések az alábbi linken elérhetők:

http://ppmh-musz6.govern-so�.hu/Megawatt_jovahagyott

A településrendezési eszközök módosítása 2023. március 21-től hatályos. 

A hatályos településrendezési eszközök egységes szerkezetben Paks város honlapján a Városfejlesztés/Helyi 
Építési Szabályzat fül alatt megtekinthetők. 

Paks, 2023. április 6.
            Szabó Péter
           polgármester
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Tovább korszerűsödött a biritói 
közösségi ház. Az újabb pro-
jektben a linóleum padlóbur-
kolatot hidegburkolatra cserél-
ték. Megújult az elektromos há-
lózat, és az épületben immár 
energiatakarékos LED-es izzók 
világítanak. Mindemellett a vi-
zesblokkon teljes rekonstruk-
ciót végeztek. A kivitelező az 
MVM OVIT Építő K�. volt.
– A városvezetés nagy �gyel-
met fordít a településrészekre, 
az ott élők komfortérzetétének 
javítására. Ez a mostani beru-
házás is ezt a célt szolgálta – tá-
jékoztatott Szabó Péter. Paks 
polgármestere hozzátette, hogy 
a közösségi ház kiemelt helyet 
foglal el a településrész életé-
ben, számos program helyszí-

ne, többek között a Biritói nap 
rendezvényé.
Az épület műszaki átadásán Ben-
ke Gábor, Biritó részönkormány-

zati képviselője elmondta, hálás, 
hogy részesei lehettek a pályázat-
nak. Kiemelte, hogy a projekt-
nek köszönhetően olyan fejlesz-

tések valósultak meg, amelyek 
révén többéves problémákat ol-
dottak meg, például a vizesblokk 
rekonstrukciója különösen idő-
szerű volt.
A beruházás a terület- és tele-
pülésfejlesztési operatív prog-
ramban elnyert 16 millió fo-
rint pályázati forrásból valósult 
meg. A közösségi házat egy régi 
műhelycsarnokból alakították ki, 
mely az évek során szakaszosan 
újult meg. Paks Város Önkor-
mányzata a Településrészi közös-
ségi terek fejlesztése című pályázat 
keretében nyerte a forrást az épü-
let közösségi tereinek és kulturá-
lis célú infrastruktúrájának kor-
szerűsítésére, ezzel is tovább tá-
mogatva a biritói közösséget.

Szép Zsóka

Közélet

Fotó: Szép Zsóka

Korszerűsítették a biritói közösségi házat

Terv szerint halad a Duna-híd építése
Jól haladnak a Kalocsát Pakssal összekötő 
híd munkálatai. A huszadik magyar Duna-
hídon először 2024 májusában kelhetünk 
át. Az építkezés látványos szakaszához ért: 
a mederhíd építése zajlik. 

– Annak idején sokan hitetlenkedve álltak 
a hídépítés ötlete előtt, de bebizonyosodott, 
hogy ez nem ábránd, hanem valóság. Rá-
adásul nemcsak hidat, hanem jövőt is épí-
tünk. Ez a híd és a hozzá kapcsolódó útépí-
tés a térség fejlődése szempontjából kiemel-
kedő jelentőségű, összekapcsolja a Dunántúlt 
az Alfölddel. Néhány perc alatt elérhetővé vá-
lik majd az autópálya, így a paksi atomerőmű 
is könnyebben megközelíthető lesz – mond-
ta Süli János, a térség országgyűlési képvise-
lője. A híd építése látványos szakaszhoz ért. 
Hatalmas pillérek emelkednek ki a Dunából, 
a legnagyobb olyan magas, mintha egy tíz-
emeletes panelház.  – Jelentős haladás történt 
a munkában – erősítette meg Kiss Boglárka. 
Az Építési és Közlekedési Minisztérium ve-
zető kommunikációs munkatársa elmond-
ta, hogy a helyére került a bal parti ártéri híd 
mintegy 1600 tonnás felszerkezete. A kivi-
telező cég munkatársai elkezdték szerelni a 
hídtartozékokat. Ugyancsak ezen az oldalon 
épül egy keretműtárgy, amely az árvízvédel-
mi gát kezelőútján vezet majd át. A paksi ol-
dalon levő ártéri hídszerkezet helyszíni sze-
relése mintegy 85 százalékban elkészült. Je-

lenleg is zajlik a 286 méteres, 2000 tonnás 
szerkezet betolása a végleges helyére. A szak-
emberek ezzel várhatóan májusra készülhet-
nek el. – Látványos a mederhíd víz feletti épí-
tése is. Idáig 22 szerelési egység készült el a 
Duna felett, eközben építik a tartószerkeze-
teket is. Az egyik pilon az aktuális vízszint-
hez képest már mintegy 41 méterre magaso-
dik. Az is látványos lesz, amikor ezen pilonok 
kábeleit építik és feszítik – fűzte hozzá a ve-

zető kommunikációs munkatárs. A beruhá-
zás részeként megépül az 512. számú főút is, 
a földmunkák 85 százalékban készen vannak. 
A javító, fagyvédő rétegek beépítése elkezdő-
dött. A Paks–Gerjen összekötőút teljesen el-
készült, folyamatban van a forgalomba helye-
zési eljárás, április második felétől lehet majd 
közlekedni rajta. Az új Duna-híd jövő május-
ra készülhet el.                

 Gyimóthy Éva

Fotó: Szép Zsóka
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Közélet

Elismerést kapott 
a polgárőrség

A hosszú élet titka 
a munka
Etessy Józsefné született Daczer 
Ágnest köszöntötte 90. születés-
napja alkalmából Szabó Péter 
polgármester az önkormányzat 
nevében. Ági néni 1933. már-
cius 23-án született a kárpátaljai 
Dombó településen. Tizenhatan 
voltak testvérek. Kilencéves volt, 
amikor édesapja halála után el-
került Dombóról nevelőszü-
lőköz. Harminchárom helyen 
volt, a legjobban egy idős német 
házaspárra emlékszik Varsád-
ról, akiket a háború után kitele-
pítettek Németországba. Az első 
férjét 1949-ben ismerte meg. 
Benkő Bálint járásbíróként dol-
gozott Pakson az 1950-es évek-
ben. Egy lányuk és egy �uk szü-
letett. A házasságuk tíz év után 
zátonyra futott. Fájó pont Ági 
néninek, hogy a váláskor a férje 
magával vitte a �ukat. A máso-
dik férjét, Etessy Józsefet 1960-
ban ismerte meg, 1961-ben �ú-
gyermekük született. Ági néni 
dolgozott a téeszben, majd a 
Béke Szállóban takarított, aztán 
a 11. számú VOLÁN-nál dol-
gozott, ahol a férje autószere-
lő volt. Az Alkotmány utcában 
építkeztek 1965-ben. Érdekes-
ség, hogy a házuk feletti szántó-
földek területén indultak meg a 
nagy lakótelepi építkezések az 
1970-es évek elején. Szabad-
idejükben gazdálkodtak Pörö-
sön és Vetlepusztán. Ági néni 

a VOLÁN-tól vonult nyugál-
lományba az ötvenes éveiben. 
Negyvenkét év házasság után, 
2004-ben vesztette el a férjét, 
azután költözött az Újtemp-
lom utcába. Nyugdíjasként még 
kertet művelt, sokat horgolt, 
hímzett, kötött. Ma már inkább 
sorozatokat néz a tévében, de 
főzni még mindig szeret és szo-
kott is. Szereti a burgonyagom-
bócot, a krumplistésztát, a bab-
levest és a főzelékeket, utób-
biból hetente kétszer biztosan 
kerül az asztalára. Az egészsé-
ge a korához képest jó, leszá-
mítva, hogy a hallása néhány 
éve megromlott. Öt unokája és 
hat dédunokája van. A hosszú 
élet titka szerinte a sok munka, 
és hogy mindig becsüljük meg 
azt, amink van.

Kohl Gy.

Példamutató polgárőr tevé-
kenységükért, eredményes, ál-
dozatkész munkájuk elismeré-
séül az Év polgárőr egyesüle-
te kitüntetésben részesítették 
a Paksi Polgárőr Egyesüle-
tet. A kitüntetést az Országos 
Polgárőr Szövetség ünnepsé-
gén adták át a közelmúltban 
Vácon. Bodóné Rausch Má-
ria Magdolna, a Paksi Polgár-
őr Egyesület elnöke azt mond-
ta, hogy nagy megtiszteltetés 
az elismerés. Hozzátette, sokat 
dolgoznak a város biztonsá-
gáért és a bűnmegelőzésért. A 
díjhoz Szabó Péter polgármes-
ter is gratulált, megköszönte 
az egyesületnek a Paksért vég-
zett munkájukat. A városveze-
tő kiemelte, hogy a polgárőrök 

jelenléte a lakosok számára is 
fontos a településen. Az idén 
25 éves és 25 tagot számlá-
ló egyesület számos rendezvé-
nyen, sporteseményen támo-
gatja a rendőrség munkáját. 
A zebraszolgálattal az isko-
lakezdésnél segédkeznek, és 
rendszeresen ellenőrzik a te-
metőket, játszótereket. Mind-
emellett eltűnt személyek fel-
kutatásában is szerepet vállal-
nak, illetve 2022-ben határőr 
szolgálatot is adtak. Paks Vá-
ros Önkormányzata hosszú 
évek óta támogatja az egyesü-
let munkáját. A gépjárműfenn-
tartás mellett, a legutóbbi alka-
lommal új egyenruhák beszer-
zését segítette a városvezetés.

Szép Zsóka

Paksi Hírnök
Megjelenik kéthetente, 4550 példányban
Kiadja a TelePaks Médiacentrum Nonpro�t K�.
Főszerkesztő: Dallos Szilvia
Szerkesztőség: Paks, Dózsa György út 51–53.
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Közélet

Pályázat – Útépítés, közműfejlesztés
Pályázatot hirdet a 2023. évi helyi útépítési 
és közműfejlesztési beruházások támogatá-
sára Paks Város Önkormányzata az útépítés 
és közműfejlesztés szervezéséről és önkor-
mányzati támogatási rendszeréről szóló he-
lyi rendelet (23/2018. (VI.29.) alapján. A pá-
lyázati keret bruttó 50 millió forint.
A pályázat célja az érintett ingatlantulaj-
donosok hozzájárulásával, önkormányza-
ti beruházásban, a közforgalom számára 
megnyitott közutak (út és járdák) kiépíté-
se, továbbá csapadékvíz-elvezetés, ivóvíz-, 
szennyvízközművek és közvilágítás kiépí-
tése.

Megvalósult beruházásra nem adható tá-
mogatás. Nem támogatható a beruházás 
olyan eleme, amelynek megvalósítása más 
forrásból biztosított, így különösen a jog-
szabály alapján közműszolgáltató által in-
gyenesen elvégzendő közműcsatlakozási 
munkarész.
Önkormányzati támogatás az alábbi mű-
szaki tartalmakra adható: út- és járdaépí-
tésnél a pályaszerkezet és a tervezett bur-
kolat, valamint az utcai csapadékvíz-elve-
zetést szolgáló – műszaki szükségességtől 
függően – zárt csapadékcsatorna vagy nyílt 
árok megépítése; ivóvízhálózat esetén az 

utcai gerinc-, bekötővezeték megépítése; 
szennyvízcsatorna esetén az utcai szenny-
víz-gerincvezeték és a bekötővezeték meg-
építése; közvilágítás megvalósítása.
A pályázatot 2023. június 30-án 10 óráig kell 
benyújtani két példányban a Paksi Polgár-
mesteri Hivatal Műszaki Osztályán (7030, 
Paks, Dózsa György út 55–61., II. emelet, 
Rozinka Attila, tel: 75/500-553). A jelent-
kezési adatlap és a teljes pályázati kiírás 
ugyanitt beszerezhető, illetve letölthető a 
paks.hu honlapról (lakossági pályázatok 
menüpont alatt).                                            

-kgy-

F E L H Í V Á S
Tájékoztatom a lakosságot, valamennyi, a településen székhellyel, telephellyel rendelkező szervezetet, helyben 
működő egyházat (továbbiakban Partnereket), hogy Paks Város Önkormányzata a város területén jelenleg fo-
lyamatban lévő Városi csomag – Teljes eljárás 25 témája miatti településrendezési eszközök módosításával 
kapcsolatosan a teljes körű nyilvánosság biztosításának érdekében lakossági fórumot tart a Paksi Polgármesteri 
Hivatal nagy házasságkötő termében 

2023. április 17-én 17 órakor. 

A partnerségi dokumentáció megtekinthető az önkormányzat hivatalos honapján: www.paks.hu/információk/
hirdetmények, közzétételek rovatban, valamint a Paksi Polgármesteri Hivatal 223-as irodájában.

A Partnerek a lakossági fórumon szóban észrevételt tehetnek a fórum témáival kapcsolatban. A bejelentkező 
Partnerek az írásos észrevételeiket, javaslataikat 2023. április 25-ig tehetik meg, az alábbiak szerint: 

 a) papíralapon a polgármesternek címezve, Paks Város Önkormányzatának címére történő 
  megküldéssel (7030 Paks, Dózsa György út 55–61.), 
 b) elektronikus levélben a pm.titkarsag@paks.hu emailcímre történő megküldéssel,
 c) E-papíron ügyfélkapun keresztül.

A partneri bejelentkezéskor meg kell adni a partner nevét, jogi személy vagy jogi személyiség nélküli szervezet 
esetén pontos megnevezését, címét, levelezési címét, emailcímét, továbbá az érintett ingatlan címét, helyrajzi 
számát.

A Főépítész javaslata alapján a bejelentkező partnerként való elfogadásáról, valamint a beérkezett vélemények, 
javaslatok elfogadásáról vagy el nem fogadásáról, az el nem fogadás indokolásáról a Képviselő-testület dönt.

Paks, 2023. április 6.
           Szabó Péter
           polgármester

6 n Paksi Hírnök, 2023. április 6.



Te vagy a kulcs, 
számolunk veled!

Gyere el hozzánk, és kövess minket!
facebook.com/AtomenergetikaiMuzeum

Atomenergetikai Múzeum

muzeum.atomeromu.hu

MVM_atom_muzeum_205x282_0309.indd   1 2023. 03. 13.   13:57:41



Digitális biztonság – 
csökkenthető a kockázat
A biztonság szót hallva legtöb-
bünk a közbiztonságra gondol, 
pedig napjainkban a biztonság-
tudatosságnak már sokkal több 
területet kell felölelnie, bele-
értve az adat- és információ-
védelmet is. A kiberbiztonság, 
más néven digitális biztonság, 
a digitális adatok, készülékek és 
eszközök védelmét foglalja ma-
gában.

A digitalizáció terjedésével fó-
kuszba került az adatok, infor-
mációk védelmének fontossá-
ga is. Ezt ugyanúgy meg kell ta-
nulni, mint a digitális eszközök 
használatát. A digitális vagy vir-
tuális térben számos platformon 
jelen vagyunk, automatikusan 
töltjük ki a felugró adatlapokat, 
kattintunk a feltételek elfoga-
dása gombra. A legtöbb ember, 
amikor egy felületen regisztrál, 
nem olvassa el a használati fel-
tételeket, és fogalma sincs arról, 
hogy valójában mire is adott fel-
hatalmazást. A közösségi háló-
zatok, a keresőrendszerek csat-
lakozáskor hozzájárulást kér-
nek adataink gyűjtésére, amit 
többségében gyanútlanul meg is 
adunk. Szokták mondani: sem-
mi sincs ingyen, ami ebben az 
esetben is igaz, az adatainkkal 
„�zetünk” a szolgáltatásokért, 
cserében elárasztanak bennün-
ket a személyre szabott, de ké-
retlen reklámok. 
De nem csupán így visszük a 
bőrünket a vásárra, az alapve-
tő biztonsági szabályok �gyel-
men kívül hagyásával további 
veszélyeknek is kitesszük ma-

a „jelszo”. Az ezekkel „védett” �ó- 
kok másodpercek alatt feltörhe-
tők. 
A teljesség igénye nélkül még 
néhány fontos lépés adataink 
védelme érdekében. Megfele-
lő internetes „magatartás”, azaz 
nem szabad megnyitni emailben 
vagy sms-ben kapott, nem várt 
hivatkozásokat vagy melléklete-
ket, még akkor sem, ha úgy tű-
nik, hogy megbízható feladótól 
származnak. Naprakészen kell 
tartani a különféle szo�vereket, 
appokat, böngészőket a gyártó 
legújabb javításaival. Erős, egye-
di jelszót kell választani. Ami-
kor csak lehetséges, engedé-
lyezni kell a többtényezős hite-
lesítést. Az eszközöket jelszóval, 
PIN-kód vagy biometrikus hite-
lesítéssel – például ujjlenyomat 
vagy arcfelismerés – kell ellátni. 
Fontos, hogy ne legyünk óvatla-
nok, veszélyt jelenthet egy cso-
magküldő szolgálattól érkezett 
sms, egy email, amiben azt ké-
rik, lépjünk fel egy weboldal-
ra, de akár egy telefonhívás is, 
amiben téves utalásra hivatkoz-
va elkérik az adatainkat. A vál-
lalatok esetében felbecsülhetet-
len károkat okozhat egy zsaro-
lóvírus. Éppen ezért ma már a 
kiberbiztonság ugyanolyan fon-
tos kell, hogy legyen, mint a �-
zikai kockázatokra, például az 
árvizek vagy földrengések ha-
tásaira való felkészülés. Száz-
százalékos biztonság nincs, de 
mindent el kell követni, hogy 
megelőzzünk egy esetleges kár-
okozást.

Szabó Vanda

gunkat. Az Alkotmányvédelmi 
Hivatal honlapján közzétett kis-
�lm szerint a leggyakoribb fel-
használói hibák közé tartozik a 
nyilvános wi� használata, privát 
videóhívás lebonyolítása nyil-
vános helyen, a helyadat meg-
adása különböző appokon ke-
resztül, a tartózkodási hely vagy 
éppen hivatali információk fe-
lelőtlen megosztása, de gondot 
jelenthetnek az őrizetlenül ha-
gyott adathordozók, vagy éppen 
a könnyen feltörhető számkom-
binációk, könnyen kitalálható 
jelszavak. Az online jelenlét biz-
tonsági kitettséget jelent: adat-
szivárgás vagy hackertámadási 
incidensek során adataink má-
sok birtokába kerülhetnek, és 
visszaélhetnek velük. Saját jól 
felfogott érdekünk, hogy ezt el-
kerüljük, mert sok bosszúságot, 
keserűséget megelőzhetünk. 
Az adatok, eszközök védelme 
természetesen egyaránt fon-
tos a magánéletben és az üzleti 
szférában is. A nemzetbiztonság 
szempontjából kiemelt �gyel-

met igénylő területeken ennek 
még nagyobb jelentősége van, 
ezért az Alkotmányvédelmi Hi-
vatal több mint tíz éve életre hí-
vott egy programot, amelynek 
fókuszában a biztonságtudatos 
gondolkodás áll. Az Awareness 
program célja a biztonságtuda-
tos gondolkodás fejlesztése, a 
kockázatokra és fenyegetések-
re, valamint a nemzetközi biz-
tonsági trendekre való felkészí-
tés. Az Awareness keretében a 
hivatal munkatársai a napokban 
Pakson is tartottak előadást. Itt 
hívták fel a �gyelmet arra, ho-
gyan csökkenthető a kockázat, 
a kitettség. Az egyik eszköz a 
megfelelő jelszó használata. 
Meglepő, hogy ennek fontos-
ságát még mindig nem isme-
rik fel az emberek. A NordPass 
kiberbiztonsági cég 50 ország-
ban végzett felmérése elszomo-
rító eredményt hozott: a Ma-
gyarországon 2020-ban leg-
gyakrabban használt jelszavak 
sorrendben: 123456, 12345, 
123456789, qwerty, 12345678 és 

Fotó: Szaffenauer Ferenc/illusztráció

Mozaik

PAKSI HALÁSZCSÁRDA
Kibővült halászcsárdánk – felújított panorámás terasszal – vál-

lalja rendezvények szervezését akár 150 főig.  
Családi ünnepségek, keresztelő,  ballagás, lakodalom, vállalati 

ünnepségek teljes lebonyolítását kitelepüléssel is.

Szakács- és felszolgálótanulók 
jelentkezését várjuk 
gyakorlati képzésre.
Telefon: 06-75/311-272, 06-30/936-0696
E-mail: dunakomlod.halaszcsarda@t-online.hu
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Mostanáig is úgy élt Feil Gábor 
– legalábbis majdnem – mint 
minden normális ember, dol-
gozott, sportolt, zenélt, kon-
certekre járt, „lógott” a baráta-
ival. Csakhogy a látása nagyon 
rossz volt, sőt egyre rosszabb, 
és az is benne volt a pakliban, 
hogy végleg megvakul. Egy 
műtéti eljárás azonban új feje-
zetet nyitott az életében.

Feil Gábort és szintén látássérült 
húgát, Dórit a szüleik önállóság-
ra nevelték, de voltak korlátai, 
amelyek az idő előrehaladtával 
egyre szűkebbre szabták a moz-
gásterét. Benne volt a pakliban, 
hogy teljesen meg fog vakul-
ni. – Az ember tudta, hogy ez a 
vége valahol, de nem ebben a tu-
datban éltük az életünket. Akkor 
szembesültünk vele, amikor már 
túl voltunk a műtéten. Az, hogy 
nem vakulunk meg, nagyon 
nagy dolog, de számomra az is 
csoda, hogy a szürkületi vakság 
megszűnt – meséli Gábor, nem 

titkolva, hogy az utóbbi időben 
„óriási harcai” voltak, hogy elfo-
gadja a tényt: rengeteget romlott 
a látása, és egyre csökkent az ön-
állósága. Példaként említi, hogy 
már nem tudott önállóan bicik-
lizni, és a Balatonra sem volt ér-
telme egyedül mennie: nehézsé-
get okozott vásárláskor elolvasni 
a táblákat, megtalálni a törül-
közőjét a strandon. Testvéré-
vel együtt azonban új esélyt ka-
pott: Magyarországon elsőként 
alkalmaztak náluk egy forradal-
mian új módszert, ami megál-
lítja a látásromlást, sőt javulást 
is eredményez. Hogy ez meny-
nyire változtatta meg a világot, 
Gábor még nem tudja ponto-
san, mert május 19-én vár még 
rá egy újabb műtét. A betegség 
és a látásjavító beavatkozás fel-
gyorsította a szürkehályog ki-
alakulását, ezt kell megoperál-
ni. Természetesen várakozás-
sal tekint erre a beavatkozásra, 
mert most az a furcsa helyzet 
állt elő, hogy sötétben jobban 

lát, mint világosban. – A far-
kasvakság megszűnt, látok sö-
tétben, ami az elmúlt 35 évben 
nem volt így. A műtét utáni első 
három hónapban éjjelente fog-
tam magam, és elmentem a vá-
ros különböző pontjaira, hogy 
meggyőződjek, az emlékeze-
temből táplálkozom vagy tény-
leg működik – árulja el. Nagyon 
várja a májust, mert eltűnik a 
hályog, és dioptriával korrigált 
műlencsét kap, azaz sokkal éle-
sebben lát majd. Abban bízik, 
hogy tíz év után újra kerékpá-
rozhat önállóan. Merthogy tan-
demben néhányszor már a Ba-
latont is megkerülte. Dóri buk-
kant rá a Mozdulj Egyesületre, 
ahol hozzátartozókkal, barátok-
kal vagy önként jelentkezőkkel 
bringázhatják körbe a tavat a va-
kok és gyengénlátók. Gáborék 
tavalyi útja kissé kalandosra si-
került, egy derékszögű, táblával 
nem jelzett kanyart nem sikerült 
bevenniük, ami neki egy kulcs-
csonttörésbe került. 

Hogy milyen lehetőségek nyílnak 
meg előtte a látásjavulásnak hála, 
még nem tudja. Szívesen felállna 
az íróasztal mellől – tizenkét éve 
műszaki tolmácsolással foglalko-
zik –, és vállalna valami nagyobb 
aktivitást igénylő munkát. Ren-
geteg minden érdekli, szereti az 
embereket, szívesen dolgozna a 
közigazgatásban, foglalkozna re-
gionális fejlesztési feladatokkal. 
Miközben a munkát illetően ki-
kacsintgatna a város határain túl-
ra, élni Pakson szeretne a jövő-
ben is. Abban bízik, hogy sikerül 
olyan társat találnia, aki szintén 
erre vágyik. Mint nevetve megál-
lapítja, most már nem okoz neki 
gondot este, sötétben hazakísér-
ni egy hölgyet. Ha párra találna, 
kerek lenne a világ, hiszen igazán 
tartalmas életet él. Hatalmas ba-
ráti köre van, hetente háromszor 
fut, zenél: ismét jár dobtanár-
hoz, gyakorol egyedül, a társai-
val, és koncerteznek is. Két paksi 
együttesben játszik: a PistiEstben 
és a Charlie Firpo Blues Band-
del. – A zene teszi ki a napjaim 
nagy részét, gyógyír a magány el-
len, de nagyon jó látni a többi-
ekre gyakorolt jótékony hatását 
is. Örömöt és felszabadultságot 
ad – összegzi. Szóba kerül a he-
lyi német önkormányzatban vál-
lalt feladata is. Előzőleg külső bi-
zottsági tag volt, ebben a ciklus-
ban képviselő. Korábban nem 
volt sok köze a sváb kultúrához, 
nem ápolták a hagyományokat, 
de a gének „dolgoznak benne”. 
– Az identitást meghatározó is-
mérvek (a nyelv, a kultúra, a ho-
vatartozás tudat) alapján magyar 
vagyok, de a genetikám szerint 
nagyobbrészt sváb – mondja. 
Gábor nyolc éve saját lakásában 
él, de rendkívül erős kötelék 
köti össze a családjával, még-
pedig a tágabb, nagy család-
dal. Dórival jó testvérek, együtt 
zenélnek és – ahogy tréfásan 
megjegyzi – ha megy valahova, 
érdekes módon a kishúga min-
dig éppen ráér. Szüleik pedig 
valódi bástyaként állnak mö-
göttük a mai napig. – Akikké 
mi váltunk, azért nekik tarto-
zunk hálával, az értékrendün-
ket tőlük kaptuk – húzta alá.

Szabó Vanda

Portré

Jó napot, mi újság?

Feil Gábor

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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Mozaik

Kultúrmorzsák

A húsvétvárás jegyében prog-
ramokkal színesített termelői 
vásárra hívta a lakosságot Paks 
Város Önkormányzata április 
1-jén a piactérre. A termelői vá-
sáron sok minden beszerezhe-
tő volt az ünnepi asztalra, töb-
bek között füstölt áruk, sajtok, 
szörpök, borok, de más porté-
kákat, így például szappano-
kat, ékszereket, textilterméke-
ket is kínáltak az árusok, akik-
nek ingyenesen biztosította a 
helyet az önkormányzat. A vá-
sár mellett volt kézművesudvar, 
ahol a Paksi Pákolitz István Vá-
rosi Könyvtár munkatársai és a 
Paksi I�úságért Egyesület ön-
kéntesei vezették a foglalkozást, 
valamint a Kackiás vándorját-
szótérre is várták a családo-
kat. A pályázati támogatásból �-

nanszírozott Klasszikusok Pak-
son térzene-programsorozatban 
adott koncertet a Holló Együt-
tes, a Vetővirág Népzenei Együt-
tes és a Percussion Project Pécs. 
Dr. Hanol János, a turisztikai, 
városmarketing és kommu-
nikációs csoport vezetője azt 
mondta, hogy tavaly óta szer-
veződött egy, a tervek szerint 
kéthavonta tartandó piacté-
ri termelői vásár, ehhez a kez-
deményezéshez társult prog-
ramokkal az önkormányzat. 
Hozzátette, hogy amikor egy-
felől a lakosságnak igénye van 
rendezvényekre, másfelől az 
önkormányzatnak takarékos-
kodnia kell, fontos szempont, 
hogy ezt a programot egy-két-
százezer forintból meg lehetett 
valósítani.                               -kgy-

Paksi Termelői Placc

Húsvéti ajándék a Kertbarátoktól

Húsvéti témahét a múzeumban

Húsvéti hagyományokat idéztek fel

Húsvétkor locsolok, áprilisi 
szél vagyok – címmel hirde-
tett húsvéti témahetet a Pak-
si Városi Múzeum, amit óvo-
dás, általános és középiskolás 
csoportoknak is ajánlottak. 
A Paksi Balogh Antal Katoli-
kus Óvoda, Általános Iskola 
és Gimnázium első osztályo-
sai március 29-én látogattak 
a múzeumba, ahol Bozsokiné 
Berta Orsolya múzeumpeda-
gógus vezetésével megismer-

ték és felelevenítették az ün-
nepkörhöz kapcsolódó szo-
kásokat és hagyományokat. 
A szakember a nagyhét ese-
ményeiről beszélgetett a di-
ákokkal, akik azt is megtud-
hatták, hogyan kell kiszámol-
ni a húsvét mint mozgóünnep 
időpontját, és a múzeum ud-
varán kipróbálhatták a hagyo-
mányos vödrös locsolást egy 
fehér vászonba öltöztetett ba-
bán.                                           -se-

Németül elevenítették fel a 
húsvéti hagyományokat paksi 
általános iskolák német nem-
zetiségi osztályaiban tanuló 
diákok a Paksi Német Nem-
zetiségi Önkormányzat szer-
vezésében zajlott program-
ban. A foglalkozásokon volt 
tojáskeresés, és kézműves-fog-
lalkozáson húsvéti bárányt ké-
szítettek a gyerekek. A már ha-
gyományos húsvétváró prog-

ramsorozat három napja alatt 
a Paksi Bezerédj Általános Is-
kolából, a Paksi Deák Ferenc 
Általános Iskolából és a Pak-
si II. Rákóczi Ferenc Általános 
Iskolából érkeztek alsó tagoza-
tos diákok a szervezethez. – Az 
a program célja az, hogy meg-
ismertessük a gyerekekkel a 
német hagyományokat – tájé-
koztatott Racskó Ste� elnök-
helyettes.                              -gyé-

A hagyományokhoz híven idén 
is kedveskedik húsvéti megle-
petéssel a város lakosainak a 
Paksi Kertbarátok Egyesülete. 
A civil szervezet tagjai a Tán-
csics parkban készítettek ins-
tallációt. A díszek sorában virá-

gok, nyuszi�gurák és vesszőből 
font koszorúk is helyet kaptak. 
Ez alkalommal az egyesület új-
donsággal is készült: a lakosság 
közreműködését kérték a min-
denki tojásfájának közös feldí-
szítéséhez.                                -szzs-

Fotó: Szép Zsóka

Fotó:TelePaks

Fotó: Babai István
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véget. Fia, i�abb Novák Sándor 
is kimagasló jellemű, közigaz-
gatási ember volt: 

Édesanyja, Forster Julianna 83 
évesen hunyt el 1907-ben. Az 
i�ú Novák Sándor szülei emlé-
kére Novák–Forster Alapítvány 
néven 1913-ban a polgári isko-
la tehetséges tanulói számára 
alapítványt hozott létre. A kór-
ház sikeres működtetése ellenére 
Novák doktor halála után, 1886-
ban a Paksi Vöröskereszt Egylet 
a volt paksi kórházat saját kezelé-
sébe vette, és két irgalmas nővér 
vezetése alatt ismét szeretetház-
zá alakították át. A családi kúria 
további sorsa pedig így alakult: 
az orvos unokahúga, Novák Szi-

Dr. Novák Sándor, az egykor 
tevékeny, lakóhelye múltját ku-
tató, köztiszteletben álló orvos 
neve ismeretlenül cseng a ma 
emberének. Az 1990-es évek-
ben Blóz Gizella dolgozta fel 
részletesen életét és munkás-
ságát a Paksi Tükörben. Ő is 
említette a források hiányát, és 
a sajnálatos tényt, hogy a je-
les paksi személyről sem arc-
kép, sem fénykép nem maradt 
fenn, illetve ezidáig nem ke-
rült elő. Novák doktor helytör-
téneti gyűjtőmunkájának ösz-
tönzője lehetett, midőn a prá-
gai múzeum kiállítási anyagát 
szemlélve, megdöbbenéssel ol-
vasta az egyik tároló magya-
rázó szövegében: „von Ungarn 
Donau-Kömlőd”. Hogy kincse-
ink külföldre áramlását meg-
akadályozza, szorgalmazta egy 
megyei múzeum mielőbbi lét-
rehozását. Levelezése elárulja 
szoros kapcsolatát Rómer Fló-
ris régésszel és �aly Kálmán 
történésszel. Kérésükre a rit-
kaságszámba menő gyűjtemé-
nyét a Nemzeti Múzeum ren-
delkezésére bocsátotta, melyért 
cserébe hasznos szakmai taná-
csokat kapott. Ő kezdeményez-
te a Tolnavármegyei Régészeti 
Egyesület megalakítását, mely 
halálával aztán megszűnt. 1882 
telén az ő szervezésében száll-
tak csónakba a megyei tudós 
urak, hogy a Duna medréből 
kiemelkedő romok, a „kűrom” 
római eredetét felderítsék. Né-
hány, helyismerettel rendelkező 
öreg molnár és halász segítsé-
gével körülevezték a romokat, 
és a vízből kimagasló részeken 
ki is szálltak. Dr. Novák Sándor 
felszólalásában állást foglalt „e 
romoknak világos római erede-
téről”. A paksi tudós nem volt a 
sors kegyeltje, gyűjteményének 
egy része idővel szétforgácso-
lódott. Szorgalomban utolérhe-
tetlen, de sikerekben mostoha 
élete 1885. november 17-én ért 

Az eltűnt városkép nyomában
A Novák-kúria lakói 2. rész

dónia, birtokainak egy részével 
együtt eladta a kúriát a század-
vég egyik leggazdagabb paksi 
pénzmágnásának, Weisz Sala-
mon gabona- és bornagykeres-
kedőnek. Weisztől bérelte ki az 
1912/1913-as iskolai évre a föld-
szintet Mihálik Gézáné Berta-
lan Margit tanárnő, magán pol-
gári leányiskolájának, mely négy 
száraz, világos, külön bejáratú, 
de a szabvány tantermeknél ki-
sebb szobából állt. Emiatt kel-
lett az iskolának már a következő 
tanévben átköltözni a Vörösmar-
ty utcába a statusquo izraelita 
hitközség megszűnt elemi iskolá-
jának épületébe. A ház a tanács-
köztársaságról is mesélni tudna: 
1919-ben a vöröskatonák bevo-
nulásukkor a hadsereg gazdasá-
gi hivatala számára lefoglaltak a 
kúriában négy szobát, melyekhez 
a bútorzatot egyes jobb házakból, 
valamint a kaszinó és a katolikus 
kör helyiségeiből rekvirálták ösz-
sze. Utóbb elvonuláskor a No-
vák-házat 40 000 korona érték-
ben kifosztották. (Évszázadokon 
át… III., 175.o.) 

Az épületet a község 600 mil-
lió korona államsegélyen 1928-
ra megvásárolta egy létesítendő 
kórház számára. Végül a Novák-
ház földszintjét dr. Grünfeld 
Adolf tisztiorvos szervezésé-
ben a község anya- és csecse-
mővédő intézete számára alakí-
tották át, emeletén pedig a tisz-
tiorvos szolgálati lakása kapott 
helyett. 1929 novemberében itt 
nyílt meg a község hatágyas, a 
szülőnők számára, és három-
ágyas, a terhesvédelem számára 
kialakított otthona. Az épület-
ben bölcsőde és napköziotthon 
is működött a szociálisan rá-
szorulóknak. Ettől kezdve szinte 
megszakítás nélkül, főleg egész-
ségügyi célra használták. (Paksi 
Hírnök, 2008.04.18.,14.o.) No-
vák doktor emlékének megörö-
kítése 1999-ig váratott magá-
ra, akkor kapott nevet a Fehér-
vári úti egykori gázcseretelep 
mögötti két új utca. A testület 
a Jámbor Pál Társaság javasla-
tát fogadta el, így az utcák neve 
Ezredvég és Dr. Novák Sándor 
utca lett. (Folytatjuk!)

dr. Hanol János

„Novák Sándor �a volt No-
vák Sándor paksi orvosnak 
és vármegyénk neves törté-
nészének. A nyolcvanas évek 

elején Tolnavármegye szol-
gálatába lépett és mint tb. fő-
jegyző, 1894. évben, az úgy-
nevezett Simontsits uralom 
idejében itt hagyta a várme-
gyei szolgálatot, ahol kiváló 
tehetségű tagja volt a tiszti-
karnak és Budapestre ment a 
belügyminisztériumba titkár-
nak, ahonnan az 1900. évek 
elején ment nyugdíjba, mint 
miniszteri osztálytanácsos. 
Végtelenül kedves és igen ro-
konszenves ember és képzett 
tisztviselő volt. Nyugalomba 
vonulása óta Pakson élt es �-
nom úri modorával minden-
ki rokonszenvét kiérdemelte. 
Temetése holnap, folyó hó 26-
án lesz.” (Tolnamegyei Újság, 
1924.01.26., 3.o.) 

„Novák Sándort, megyénk I. 
aljegyzőjét és tiszteletbeli fő-
jegyzőjét méltó kitüntetés érte 
azáltal, hogy Őfelsége a ki-
rály a miniszteri fogalmazói 
czímet és jelleget adományoz-
ta neki. Mi is őszintén gratu-
lálunk a megérdemlett kitün-
tetéshez, mert Novák Sándor 
úr oly kiváló tehetség, pon-
tos és szorgalmas tisztvise-
lő, ki mindenkor díszére vá-
lik a megyei tisztviselő-kar-
nak.” (Tolnamegyei Közlöny, 
1894.11.25., 5.o.) 

A Novák-kúria a Duna felől

Mozaik

Fotó: magánarchívum
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Tárgy/
történet

A mai digitális világban rengeteg kommu-
nikációs lehetőség áll a rendelkezésünkre, 
ám ezt megelőzően is voltak elterjedt in-
formációhordozó eszközök, mint például a 
matricák. Jó lehetőséget biztosítottak ese-
mények reklámozására is, nagy példány-
számban készíttette az adott eseményt ren-
dező szervezet, esetünkben a KISZ Paksi 
Városi Bizottsága. Ám a matricák rövid éle-
tűek voltak, legfeljebb csak a gyűjtők őriz-
ték meg ezeket.
Az Atomenergetikai Múzeum gyűjtemé-
nyét színesíti a majdnem negyven évvel ez-
előtt zajlott paksi eseményt reklámozó két 
ritka matrica.
Az egyik esemény, amelyre az Atom a béke 
szolgálatában felirat utal: a Nemzetkö-
zi együttműködés az atomerő békés alkal-
mazása terén című határozat elfogadása az 
ENSZ-közgyűlés 9. ülésszakán 1954. de- 
cember 4-én. Ez a határozat előírta, hogy 
legkésőbb 1955 augusztusára hívjanak össze 
az atomenergia békés felhasználásának kér-
déseivel foglalkozó nemzetközi értekezle-
tet. Ez nyitott utat a gen� atomenergia kon-
ferenciáknak, amelyek közül az első 1955. 
augusztus 8. és 20. között zajlott, és meg-
nyitotta az emberiség előtt a békés egymás 
mellett élés, a nemzetközi együttműködés 
útját. A konferencián 73 ország 1260 kül-
dötte (kutatók és szakemberek) és 800 meg-
�gyelő vett részt. A konferencia alapeszmé-
je: Az emberiség szolgálatába az atomerőt. 

A másik esemény, a Duna-menti Fiatalok 
Találkozója (DFT), amit 1985. június 15-én 
és 16-án tartottak, és tizenharmadik alka-
lommal került rá sor. Az első DFT-t 1968-
ban rendezték, és úgy emlegették, mint a 
„paksi kis VIT”. Ugyanis abban az évben, 
Szó�ában volt a IX. Világi�úsági és Diákta-
lálkozó, aminek tiszteletére rendezték az ak-
kor egyhetes találkozót Pakson, július 14-től 
21-ig. Az eseményre Komárom, Pest, Bács-
Kiskun, Somogy, Baranya, Fejér és Tolna 
megyéből, illetve Budapestről érkeztek ven-
dégek. A rendezvény vasárnap (14-én) kez-
dődött a Duna-parti sétányon és a lezárt 
6-os úton. Díszvendége és szónoka Méhes 
Lajos, a KISZ KB első titkára volt, aki 1981 
és 1983 között ipari miniszter volt, és 1982-
ben díszvendégként vett részt az atomerő-
mű 1. blokkjának indításán. A vasárnaptól 

vasárnapig tartó programra több mint tíz-
ezer �atal érkezett Paksra, a jövendő atom-
erőmű városába, hiszen a február 9-i napila-
pok tudatták az országgal, hogy Pakson épül 
fel az atomerőmű. Felsorolni is hosszú lenne 
a hét programjait, talán azt érdemes kiemel-
ni, hogy a neves KISZ KB Művészegyüttese 
is fellépett azzal a műsorral, amellyel Szó�á-
ban is szerepelt. 
A XIII. DFT-re Érd, Dunaújváros, Kalo-
csa, Baja, Mohács és Szekszárd �ataljai kap-
tak meghívást. A szép hagyományú ren-
dezvény fő programja a Munkásművelődé-
si Központ melletti szabadtéri színpadon 
zajlott. A program első eseménye 14-én este 
volt, amikor az Izomláz együttes mutatko-
zott be. Június 15-én reggel térzene ébresz-
tette a paksiakat, majd a találkozó meg-
nyitására került sor a Munkásművelődési 
Központban. Korabeli források nem szól-
nak részletesebben a megnyitó eseményé-
ről. Délután kispályás focibajnokság és ve-
télkedő volt, majd nonstop műsor keretében 
fellépett Gazsó István énekes, a Diákszín-
pad, a TOTÉV néptáncegyüttese, a Szélki-
áltó együttes és a Musica bábcsoport. A na-
pot a Korál együttes koncertje zárta. Június 
16-án reggel kirakodóvásár, videós és szá-
mítógépes programok voltak, és a modelle-
zők mutatkoztak be. Délután tartották a Bé-
kefórumot, este pedig utcabál és lézerbemu-
tató zárta a háromnapos programot. 

Beregnyei Miklós    

Mozaik

Fotók: Atomenergetikai Múzeum
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Sport

Győzelemsorozatban a Paksi FC csapata
Két hét válogatottmérkőzések 
miatti szünet után a Paks ott 
folytatta, ahol abbahagyta. Saját 
csúcsát megdöntve sorozatban 
immár ötödik győzelmét aratta 
az OTP Bank Liga 25. forduló-
jában. Hahn János és Böde Dá-
niel góljával a Paksi FC 2:1-re le-
győzte a Budapest Honvédot a 
Bozsik Stadionban.

A mérkőzés kezdete előtt a koráb-
bi klasszisra, az Aranycsapat vezé-
rére, Puskás Ferencre emlékeztek 
egy kis�lm vetítésével. A Honvéd-
ban pallérozódó és játszó, majd a 
Real Madridban is csillogó sztár 
április 1-jén született kilencvenhat 
esztendővel ezelőtt. Ami a mérkő-
zést illeti, kölcsönvéve az ismert 
�lmcímet, ünneprontók ünnepe-
ként is jellemezhetjük a kilenc-
ven perc eseményeit. Változatos, 
jó iramú, de sok pontatlanságot 
is hordozó mérkőzést játszottak a 

csapatok. A hazaiak kezdtek agi-
lisabban, azonban a befejezések-
be rendre hiba csúszott. A ven-
dég Paks némi meglepetésre a 17. 
percben egy szép akció és szemfü-
les gól formájában – Hahn János 
volt jókor, jó helyen – megszerez-
te a vezetést. Azonban továbbra 
is a piros-feketék kezdeményez-
tek többet, bízván a fordításban, 
már csak azért is, mert a legutób-

bi két hazai mérkőzésüket a Pus-
kás Akadémia és a ZTE ellen is 
megnyerték. A Paksi FC ellen-
ben négy egymást követő győze-
lemmel érkezett a Bozsik Stadion-
ba, és várható volt, hogy nem akar 
beállni a honvédos sorozatba. Rá-
adásul az első félidő végén lezár-
hatta volna a nyitott kérdéseket a 
PFC, miután Varga Barnabás lá-
bát megrúgták a tizenhatoson be-

lül. A sértett végezte el a megítélt 
büntetőt, azonban hanyag moz-
dulattal a felső lécre löbbölte a 
labdát, így maradt az egyetlen gól 
a szünetre. A pihenőt követően 
mindkét csapat a gólszerzés lehe-
tőségét előtérbe helyezve próbált 
fogást találni a másikon. A játék-
rész derekán Lukic Nenad góljá-
val egyenlített a Honvéd. A Paks a 
második félidőben cserékkel pró-
bált új lendületet vinni a mérkő-
zésbe. Böde Dániel pályára kül-
dése ezúttal is ki�zetődő volt, hi-
szen a csatár a 85. percben Osváth 
Attila passzát követően, zseniáli-
san fedezve a labdát és távol tart-
va a védőjét, tűpontosan lőtte ki a 
jobb alsó sarkot, kialakítva ezzel a 
2:1-es végeredményt. A Paksi FC 
25 fordulót követően 38 ponttal 
a tabella harmadik helyére lépett. 
A következő mérkőzésen április 
8-án a listavezető Ferencvárost fo-
gadja a Paks.                            Dallos T.

Futballtörténeti 
kiállítás Pakson

Fotó: paksifc.hu

Az Aranycsapat-vándorkiállí-
tást a Puskás Intézet hívta élet-
re azért, hogy a magyar fut-
ball, illetve az Aranycsapat tör-
ténelmének relikviáit, kupáit, 
érmeit, emléktárgyait össze-
gyűjtse, rendszerezze és be-
mutassa a labdarúgás kedvelő-
inek. Pakson május elejéig vár-
ják a látogatókat a tárlatra.

Az Aranycsapat kiválóságainak 
állít emléket a korábbi ASE étte-
remben látható vándorkiállítás, 
amit dr. Kovács Antal, az Atom-
erőmű Sportegyesület elnöke, 
olimpiai és világbajnok cselgán-
csozó nyitott meg. Azt mondta, 
nagyon megtisztelő, hogy az olim- 
piai aranyérem miatt az Arany-
csapat játékosaival egy társaság-
ba tartozik. Felidézte, hogy volt 
alkalma találkozni Buzánszky Je-
nővel és Grosics Gyulával, és le-
nyűgözte az Aranycsapat két le-

gendájának embersége. A tárlat 
anyagában olyan, meglepetésnek 
számító emlékek is szerepelnek, 
amelyek véletlenül kerültek elő. 
Balogh Balázs, a Puskás Intézet 
igazgatója elmondta, hogy példá-
ul az Aranycsapat szövetségi ka-
pitányának edzésnaplója egy pad-
lásról került elő, illetve van olyan 
fotójuk, amit a szemétben talál-
tak, a negatívja is megvolt, és soha 
senki nem publikálta. Kiemelte, 
hogy idén ünneplik az Aranycsa-
pat két fontos eseményének 70. 
évfordulóját, melyek az Európa-
kupa-győzelem és a legendás 6:3. 
A tárlat hétfőtől péntekig 9-től 
17 óráig tart nyitva, csoportosan 
szombatonként is megtekinthe-
tő, előzetesen Szabó Szilviánál 
kell bejelentkezni a 20/424-31-
32-es telefonszámon. Az Arany-
csapat-vándorkiállítás utolsó 
paksi napja május 1-je.

-lk-
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Dzsúdó – utánpótlássikerek
Három hónap telt még csak el 
az évből, de az Atomerőmű SE 
dzsúdó utánpótlás-versenyzői 
már több fontos hazai és nem-
zetközi versenyen is tatamira 
léptek. A junior és i�úsági rang-
sorversenyen, a diákok regio-
nális bajai versenyén, a móra-
halmi diák „B” és „A” Magyar 
Kupa versenyen és a szlovákiai 
Pezinokban az U12-től az U18-
as korosztályig rendezett Grand 
Prix-n versenyeztek a klub spor-
tolói. Az utánpótlás létszá-
ma mintegy 80-90 fő. Bor Bar-
na utánpótlásedzővel beszélget-
tünk.

– Régen volt ekkora létszám a 
dzsúdó utánpótlásban. Milyen 
létszámokkal dolgoztok?
– Öt éve vagyok edző, 2018-ban 
már volt egy óvodáscsoportom. 
A szakosztályban minden edző-
nek megvan a saját korosztálya, 
sokat toborzunk, és már eljutot-
tunk oda, hogy a gyerekek elég 
komoly versenyeket meg tudnak 
nyerni. Ráadásul nem is vagyunk 
kevesen, és akik lejöttek hozzánk, 
azok szerencsére nálunk is ma-
radtak. Jelen pillanatban 10-14 
éves korú gyerekekkel foglalko-
zom, 24-en vannak. Az alattunk 
lévő korosztályban 38-an járnak 
edzésre, velük Windischmann 

Bence és Péri Balázs foglalkoz-
nak. A legkisebbek létszáma 28 fő, 
ők Szabó Annával gyakorolnak. 
Azt lehet mondani, hogy sokáig 
csak �úk voltak a csoportomban, 
de most már egyre több lány érke-
zik, nálam jelenleg heten vannak. 
Ez a nagy létszám azért is nagyon 
jó, mert rengeteg partnert lehet 
összeállítani egymással szemben. 
Most már Pupp Rékának is akad 
edzőtársa, �atal �úk, akik súlyban 
ott vannak, ahol ő, és már kemé-
nyen oda tudnak állni. Kéthetente 
járunk régiós keretedzésre Bajára, 
és kéthetente utazunk Budapestre 
az UTE serdülőválogatott keret-
edzésére. Az a munka, amit most 
csinálunk a szakosztályban, mű-

ködik, havonta-kéthavonta össze-
ülünk, és megbeszéljük az aktua-
litásokat. 
– Hogyan szerepelnek a �atalok 
a versenyeken?
– Tudunk érmeket szerezni, ta-
valy az országos bajnokságo-
kon is volt jó pár aranyérmünk, 
jó irányba haladunk. Tavaly pél-
dául nagyon jó serdülőket adtam 
fel Braun Ákoséknak, van köz-
tük magyar bajnok, és érmes he-
lyezésűek, és látszik, hogy ezek a 
gyerekek dzsúdósok akarnak len-
ni. Kiemelném, hogy nagyon rég-
óta nem volt kiemelkedő serdü-
lő (13–15 éves) versenyzőnk, de 
most Anderkó Bence bekerült 
a válogatottba. Nagyon hasznos 

volt a pezinoki túra, ahol sok ver-
senyzőnk az idősebbek között in-
dult. Például Vajna Csongor, aki 
országos bajnok volt 54 kg-ban, 
és itt az idősebbek között a har-
madik helyen tudott végezni. Eb-
ben a mezőnyben már meg kellett 
küzdeni a győzelemért, voltak ko-
moly ellenfelek, ami lehetőséget 
adott arra, hogy fejlődjön.
– Az új dzsúdóközpont milyen 
előnyökkel jár majd?
– Reményeink szerint akár már 
júliusban birtokba vehetjük, va-
lószínű, hogy ez is sok új gyere-
ket vonz majd, nagyon jó, hogy  
egy helyen edzhetnek a különbö-
ző korosztályok. Az új helyün-
kön lesz szálláslehetőség is, ami 
nagyon fontos, mert máshon-
nan is fogadhatók edzőpartne-
rek. Amikor még aktív voltam, 
hozzám is jöttek osztrákok, szer-
bek, Brazíliából Silva. Mosta-
nában például Rékához szokott 
jönni az U23-as Európa-bajnok 
Gyertyás Róza.
– Mi vár a versenyzőkre a közel-
jövőben?
– Baján lesz egy régiós verse-
nyünk, aztán minden korosz-
tálynak jönnek majd a versenyei. 
Júniusban lesz az Atom Kupa, 
sok juniorkorú versenyzőnk van, 
akik ezen el tudnak indulni.                                                               

Kovács József

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Az alsóházban folytatja az Atomerőmű SE
A fér� kosárlabda NB I/A csoportjában az 
alapszakasz utolsó fordulójára került sor, az 
Atomerőmű SE csapata Körmenden lépett 
pályára. A felsőházi rájátszásba kerülésért 
egyszerű volt a képlet, nyerni kellett, ellen-
kező esetben már a többi eredmény alaku-
lásától függött Kovács Ákosék sorsa. Hiába 
álltak a táblázat hatodik helyén az összecsa-
pás előtt, a paksi csapaton kívül még há-
rom társaság is azonos számú győzelemmel 
és vereséggel várta az utolsó kört. A végel-
számolásnál pedig az egymás elleni ered-
mények számítanak. Kérdéses volt, hogy a 
csapat „motorja”, Deon Edwin milyen álla-
potban lesz, mivel fogászati műtét miatt hét-
főtől csütörtökig nem edzhetett. Végül egy 
nagyon gyenge első félidő után sima vereség 

lett a vége. Mivel a Kecskemét és a Debrecen 
nyert, a paksi csapat kiesett a legjobb nyolc-
ból, és a Magyar Kupa döntő után az alsó-
házban folytatja. 
A mérkőzésen repülőrajtot vettek a hazaiak, 
az első paksi kosár a harmadik perc közepén 
esett. A hatodik percre hét pontra csökkent 
a hátrány, de egy 11-0-s szériával elhúz-
tak a körmendiek. A második negyedben 
sem változott a játék képe, az ötödik perc 
tájékán a hazaiak elléptek 39-21-re, a ne-
gyed végéig már nem sok minden változott.                                                                                            
A harmadik felvonásban Edwin vette hátá-
ra a csapatot, és egymás után szerzett nyolc 
pontjával előbb tíz pontra, majd Grubor 
hármasával és az irányító újabb két pont-
jával 59-54-re jött fel a csapat a kilencedik 

perc elejére. A negyedből hátralévő idő-
ben hibát hibára halmozott az Atom, a ha-
zaiak pedig kihasználták a lehetőségei-
ket. A negyedik negyed elején újabb eladott 
paksi labdáknak köszönhetően tovább nö-
velte előnyét a Körmend. Az ASE erőlkö-
dött, rengeteg pontatlan átadás, eladott lab-
da jellemezte a játékukat, tíz pont alá csak a 
negyvenedik percben, Pajor triplájával sike-
rült bejönniük. Egis Körmend – Atomerő-
mű SE 82-74 (28-12, 20-15, 15-27, 19-20).                                                                                                     
Atomerőmű SE: Frank 2, Gulyás -, Pajor 
3/3, Taiwo -, Kovács Ákos 6, Eilingsfeld 
12, Grubor 6/6, Csizmadia NJ, Edwin 24/6, 
Atkinson Jr. 11, Buckingham 10/6, Karo-
si NJ.

-joko-
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Készenlé t  0 -24h- ig :  
0630/936-3255  
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Konténerrendelés: 
0630/683-9787

Nyitvatartás: 

H-V: 05-20-ig

Tel: 75/315-983

20/945-0992

Megfejtésével TelePaks aján-
dékcsomagot nyerhet.

A Csengey központ madarak és fák nap-
ja programjának helyszíne. A megfejtése-
ket április 14-ig várjuk a 7030 Paks, Dózsa 
György út 51–53. címre, vagy emailben a 
paksihirnok@gmail.com címre. A  név 
mellé telefonszámot is kérünk. Előző 
nyertesünk: Pumerschein Péter

Lakások teljes körű vil-
lanyszerelését vállalom.

Baranyai Károly
0620/509-6810

Hirdetési tarifák a Paksi Hírnökben

1/1 extra oldal (205×282 mm) – 99.000 Ft + áfa (125.730 Ft)
1/1 oldal (188×260 mm)  –  88.000 Ft + áfa (111.760 Ft)

1/2 extra oldal (205×141 mm) – 55.000 Ft + áfa (69.850 Ft)
1/2 oldal (188×128 mm)  – 40.000 Ft + áfa (50.800 Ft)
1/4 oldal (92×128 mm) –  20.000 Ft + áfa (25.400 Ft)
1/8 oldal (92×62 mm) –  11.000 Ft + áfa (13.970 Ft)
1/16 oldal (44×62 mm) – 5.500 Ft + áfa (6.985 Ft)
1/32 oldal (44×29 mm) – 2.500 Ft + áfa (3.175 Ft)

  
További információ: +36 70/458-9809 

E-mail: paksitv@paks.hu, paksihirnok@gmail.com

Fotó: Szép Zsóka/archív


